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Acta de la Comissió Permanent de la Facultat de Geografia i Història  

celebrada el dia 15 de juliol de 2019 
 
 
Dia: Dilluns, 15 de juliol de 2019 
Hora: 12 hores 
Lloc: Sala de Juntes de la Facultat de Geografia i Història  
  
Presidit per: Ricardo Piqueras, Degà de la Facultat 
 
Secretària: Arlinda Garcia Coll 
 
Hi assisteixen: Buenacasa Pérez, Carles; Buxeda i Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, Jaume; Conejo Da Pena, 
Antoni; Garcia Coll, Arlinda; López Bustins, Joan Albert, López Cachero, Francisco Javier; Martín Pons, Jordi; Piñol 
Alabart, Daniel, Piqueras Céspedes, Ricardo; Santacana Torres, Carles; Terés Tomàs, Rosa i Tort Donada, Joan. 
 
S’excusen: Beltran Costa, Oriol; Estrada Bonell, Ferran; Gené Pinós, Pilar i Ibáñez Andujar, Àngels. 
 

Ordre del dia: 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior  
2.- Informació de l’equip deganal 
3.- Aprovació, si s’escau, de l’autoinforme d’Acreditació del Màster d’Estudi de Dones, Gènere i Ciutadania, 

Màster en Planificació Territorial i Gestió Ambiental i Màster en Turisme Urbà. 
4.- Renovació del Consell Assessor de la Facultat 
5.- Estratègia Facultat en matèria de titulacions 
6.- Torn obert de paraules 

 
 
S’inicia la reunió a les 12:08 h. 
 
1.- Aprovació de l’acta de la reunió anterior 
 
Es revisa l’acta corresponent al 16/5/2019. El Dr. Santacana proposa incloure una esmena per aclarir el contingut 
d’una de les frases. En concret, on diu: “Quan a la convocatòria de places de càtedra de promoció, s’informa que totes 
les persones acreditades de la facultat entraran en els concursos d’aquest any, excepte en el cas del Dr. Pelai Pagés, ja 
que no complia els requisits” proposa substituir per “Quan a la convocatòria de places de càtedra de promoció, 
s’informa que totes les persones acreditades de la facultat entraran en els concursos d’aquest any, excepte en el cas 
del Dr. Pelai Pagés que, tot i estar acreditat, no compleix amb un dels requisits exigits per la UB”. 
 
S’aprova l’acta amb l’esmena indicada. 
 
2.- Informació de l’equip deganal 
 
El degà informa de la celebració dels actes de graduació corresponents al grau d’Arqueologia (21 de juny) i dels 
màsters de la facultat (26 i 27 de juny). Es fa una bona valoració dels actes per la seva bona rebuda per part dels 
participants. No obstant això, es torna a fer esment a la molt baixa presència de professorat en aquests tipus d’actes. 
El Dr. Buenacasa suggereix que, de cara a les graduacions de grau, es demani als estudiants que redactin un email 
convidant al professorat a l’acte, de manera que sigui una invitació menys freda que la institucional. 
 
Igualment, en el cas dels màsters de la facultat, s’anuncia que es tractarà a la Comissió Acadèmica de Màsters la 
decisió de cadascun dels mateixos de participar -o no- en l’acte de graduació de final de curs de l’any vinent.  
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El degà explica que en la Comissió de Professorat de Consell de Govern es van aprovar totes les places de promoció a 
càtedra proposades per la Facultat. D’altra banda, el vicerector Batista va informar que s’està començant a pensar en 
l’oferta pública del 2020. Sembla que l’any vinent podria haver una oferta de lectors similar a la d’aquest any pel que 
fa al seu volum total però, en canvi, sembla que aquest cop les facultats podrien tenir més protagonisme a l’hora de 
fer la distribució d’aquestes.  
 
La Secretària de la Facultat explica que s’han iniciat les tasques de preparació de la Memòria de la Facultat de 
Geografia i Història per al curs 2018-19. S’està recopilant informació a partir de les diferents fonts però també es 
demana que des dels departaments i consell d’estudis s’enviï informació sobre tasques desenvolupades adreçades a la 
millora de la qualitat de la docència, iniciatives de coordinació interna o bé de promoció dels ensenyaments. També 
s’informa de la reincorporació després de la seva baixa maternal de la tècnica de comunicació, Sra. Anna Garcia. 
 
El degà informa que, a partir de mitjans de setembre, s’incorporarà com a tècnica de l’Oficina de Relacions 
Internacionals la Sra. Marta Hidalgo, compartida amb la facultat de Filosofia. 
 
Es revisen els resultats de la prematrícula, amb un resultat d’estabilització pel que fa a les xifres globals, manteniment 
d’Antropologia (100), petit descens d’Història de l’Art (159), Arqueologia (42) i Geografia (26) i un increment moderat 
d’Història (233). En relació amb el tema de la captació i els problemes de visibilització dels ensenyaments de la 
Facultat, s’anuncia que el divendres 19 de juliol està programada la visita del Vicerector de Comunicació i el seu equip. 
En aquesta reunió, un dels temes a comentar serà els canals de comunicació amb secundària. El Dr. Santacana 
proposa convocar al professorat associat que treballa com a docent en un centre de secundària per tenir un 
“feedback” de l’estratègia de comunicació vers els futurs estudiants. Per la seva banda, el Dr. Joan Tort apunta la 
conveniència de tenir informació sobre graduats que han cursat els seus estudis a la UB i que ara treballen a centres 
de secundària perquè així és molt més fàcil establir contactes amb els centres. 
 
El Dr. Jaume Carbonell informa que l’aplicatiu de doctorat ha funcionat molt bé i que aquest curs, a diferència de 
l’anterior, es podrà complir amb el calendari previst. Les dades són: 
 

Programa Places Sol·licituds 
Geografia 12 26 
Societat i Cultura 65 60 
Cultures Medievals 10 9 
 
El fet que quedin algunes places vacants farà que es torni a obrir l’aplicatiu per a un nou període de sol·licituds durant 
el mes de setembre. 
 
En relació amb els temes de qualitat, s’informa que a principi del curs vinent s’activarà l’elaboració de l’informe de 
seguiment de 5 màsters: Estudis avançats en Història de l’Art, Música com a Art Interdisciplinària, Contemporània i 
Món Actual, Antropologia i Etnografia i Estudis avançats en Arqueologia. S’informa que l’AQUB està preparant un 
document d’aquest tipus d’informe que inclou alguns canvis i que s’enviarà als coordinadors dels màsters implicats 
una guia per a la seva elaboració. Cap al setembre, també es preveu una actualització del SAIQU. D’altra banda, a 
finals d’octubre tindrà lloc la visita del CAE dels màsters en procés d’acreditació (Màster d’Estudi de Dones, Gènere i 
Ciutadania, Màster en Planificació Territorial i Gestió Ambiental i Màster en Turisme Urbà). El degà aprofita per insistir 
en la importància dels sistemes d’acreditació i demana la màxima implicació a totes les persones involucrades en 
aquests processos. 
 
Finalment, el Dr. Piñol comenta que caldrà revisar, de cara al curs vinent, com organitzar les sessions informatives i la 
de matrícula dels estudiants de nou ingrés de primer curs per evitar la repetició d’alguns continguts en ambdues 
sessions. 
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3.- Aprovació, si s’escau, de l’autoinforme d’Acreditació del Màster d’Estudi de Dones, Gènere i Ciutadania, Màster 

en Planificació Territorial i Gestió Ambiental i Màster en Turisme Urbà. 
 
Es presenta l’informe que ha estat penjat al campus virtual de la Comissió i també en exposició pública. La Comissió 
Permanent l’aprova i la seva ratificació tindrà lloc a propera Junta de Facultat, un cop hagi començat el període lectiu.  
 
4.- Renovació del Consell Assessor de la Facultat 
 
Es reparteix un document que inclou la proposta elaborada per l’equip deganal a partir dels suggeriments arribats des 
dels diferents departaments. El Dr. Santacana pregunta sobre per què no s’han inclòs les quatre entitats que van ser 
proposades pel departament d’Història i Arqueologia i, en canvi, s’inclouen d’altres de l’àmbit del seu departament 
que no han estat proposades per aquest. El degà explica que no s’han pogut incloure totes les propostes fetes per tots 
els departaments, ja que el nombre d’institucions no podia ser superior a 10. Igualment, la proposta ha intentat 
buscar un equilibri entre els diferents tipus d’entitats i també cercar la transversalitat d’algunes entitats. S’entra en un 
debat sobre què es vol del Consell d’Assessor i els criteris per decidir la seva composició. Es revisa la proposta 
presentada i s’acorda substituir la Fundació Palarq pel Memorial Democràtic. Amb aquesta modificació, hi ha un 
consens en la proposta que serà presentada per a la seva aprovació a la propera Junta de Facultat. La proposta és: 
 

1.- CCCB 
2.- MACBA  
3.- Arxiu Nacional de Catalunya  
4.- Museu d’Història de Catalunya 
5.- Institut Confuci 
6.- Memorial Democràtic  
7.- Delegació Catalana del Col·legi de Geògrafs 
8.- Institut Cartogràfic i Geològic de Catalunya  
9.- Institut Català d’Antropologia 
10.-Tot Raval 

 
El Sr. Jordi Martin expressa el seu desacord amb la composició proposada pel consell assessor pel fet que no hi ha cap 
entitat específicament del camp de l’arqueologia.  
 
5.- Estratègia Facultat en matèria de titulacions 
 
El degà explica que s’ha inclòs aquest punt en l’ordre del dia per obrir una reflexió sobre el mapa de l’oferta formativa 
actual de la facultat i valorar si seria convenient fer noves propostes, sigui en forma de nous graus o  bé de dobles 
titulacions. En els dos anys de mandat de l’actual equip deganal s’ha posat en marxa el Màster en Humanitats digitals, 
que començarà la seva primera edició al curs 2019-2020. També s’ha estat treballant en una doble titulació en 
Documentació i Història, impulsada des de l’antiga facultat de Biblioteconomia i Documentació, però aquest projecte 
va quedar aturat amb el canvi de l’equip deganal de dita facultat que, finalment, va retirar la proposta. També s’han 
fet gestions per col·laborar en un Grau en Estudis de Gènere en el qual està treballant la Facultat de Filosofia. Es 
tractaria d’un grau de 3 anys, fet que faria necessari modificar l’actual màster en Estudis de Gènere per convertir-lo en 
un màster de 120 ECTS (ara és de 90 ECTS). En cas de no ser així, el Grau proposat tindria problemes per aconseguir la 
seva aprovació. També s’han establert contactes amb la Universitat de Mannheim per posar en marxa un màster 
internacional sobre població indígena al Carib a proposta de professorat del departament d’Antropologia. En aquest 
cas, els problemes venen per la diferència en la durada dels graus (3 anys a Alemanya i 4 a Espanya).   
 
L’aprovació d’una nova normativa de dobles titulacions per part de la UB permet replantejar la idea d’un doble grau 
en Història i Arqueologia, un cop fixat el nou marc normatiu. El Dr. Piñol reparteix un primer esborrany de dues 
possibles dobles titulacions en Història de l’Art i Història i en Arqueologia i Història, elaborat amb els caps d’estudis 
dels ensenyaments implicats i basant-se en el reconeixement de crèdits que ja es fa actualment. Es basa també en 
l’existència d’una demanda i també en l’afinitat entre els estudis, tal com demostra la convalidació d’assignatures. 
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Serien graus de 360 crèdits que podrien posar-se en marxa, com molt aviat, al curs 2020-21, amb una oferta reduïda 
de places, unes 20. Es faran arribar aquestes propostes als departaments i consells d’estudis dels ensenyaments 
implicats com a document de treball per a valorar la viabilitat de les propostes. 
 
El Dr. Santacana explica que des d’Història Contemporània s’està pensant en el disseny d’un possible grau de 3 anys 
sobre temes de món actual que es faria en col·laboració amb Sociologia i Ciències Polítiques. Quan a Geografia, el Dr. 
López Bustins explica que més que una doble titulació amb Ciències Ambientals, una opció podria ser el canvi de nom i 
de pla d’estudis, prenent la fórmula de Grau en Geografia i Mediambient que ha funcionat a altres universitats com la 
de València. Resta pendent l’estudi sobre les opcions i, de moment, es planteja mantenir el títol com està i obrir el 
debat sobre què cal modificar per fer el grau més atractiu. 
 
6.- Torn obert de paraules 
 
La Dra. Terés pregunta sobre el fet que les persones que presideixen les comissions corresponents als concursos de 
professorat hagin d’anar a recollir i portar la documentació al Pavelló Rosa de forma presencial i obligatòriament. 
Pregunta si no seria possible rebre-la i enviar-la per correu intern o cercar altra forma que no obligui al desplaçament  
de les persones. Es comenta que aquesta pràctica respon a un tema de custòdia de la documentació i, per tant, cal 
respectar-la. 
 
ACORDS 
 
[1] Aprovació de l’autoinforme d’Acreditació del Màster d’Estudi de Dones, Gènere i Ciutadania, Màster en 
Planificació Territorial i Gestió Ambiental i Màster en Turisme Urbà 
 
A les 14 hores el Degà aixeca la sessió, de la qual, com a Secretària, estenc aquesta Acta. 
 
 
La Secretària       Vist i plau 
Arlinda GARCIA COLL      El Degà 
        Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 
 


